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محسنیاژهای:
قانونحجاباگرکموکاستدارد

بایداصلاحشود
رئیس قوه قضائیه گفت: مســئله عفاف و حجاب در برخی از خیابان ها به این 
وضعی که هســت با هیچ منطقی درست نیست، قانونی تصویب شده که باید 
ابلاغ شود، اگر کم و کاســتی دارد باید اصلاح شود. نمایندگان آن را اصلاح 

کنند.
به گزارش خبرنگار ایلنا، حجت الاســلام محســنی اژه ای در جلســه علنی 
غیررسمی دیروز مجلس شورای اسلامی گفت:سالروز شهادت شهید آیت الله 
مدرس را گرامی میداریم، شــخصیتی کــه تمام قد مقابل دیکتاتور داخلی و 

خارجی ایستاد.
رئیس دستگاه قضا گفت: جریانی علیه کشور ما، راهبرد دو ساله تعیین کرده 
و به این نتیجه رســیده که بدون اعلام علنی مبنی بر هدف فروپاشی، تیمی 
آموزش دهد و مجهز کند تا مردم را مبتنی بر برخی نارضایتی ها و کمبود ها 
و نقاط ضعف، عصبانی و خشمگین سازد و سوار بر این موج خودساخته شود 

تا اغراض شوم خود را محقق کند.
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای گفت: امروز مسائل اقتصادی و 
معیشــت مردم و گرفتاری هایی که دهک های پاییــن و حقوق بگیران با آن 
مواجهه اند و همچنین موضوع ناترازی ها از جمله مســائل اولویت دار کشــور 
اســت؛ برای رفع این معضلات باید نســبت به نواقص گذشته آسیب شناسی 
انجام دهیم، اما نباید در گذشته بمانیم و مسائل را به گردن دیگران بیندازیم. 
رئیس قوه قضائیه گفت: یکی از موضوعات اصلی که باید به آن توجه داشــته 
باشیم قانون مداری است؛ همگان باید ملتزم به قانون باشیم؛ قانونی که وضع 
می شود باید ابلاغ و اجرا شود و چنانچه کم و کاستی هایی دارد باید از مجرای 

خود که همان نمایندگان مجلس است اصلاح گردد.
قانون مــداری و التزام به قانون جلوی بســیاری از اختلافات و خودکامگی ها 
را می گیرد؛ قانون باید فصل الخطاب باشــد؛ قانون باید دقیق نوشــته شود و 
قابلیت اجرا را داشته باشد، همچنین وقتی مقوله ای به قانون تبدیل شد همه 
باید ملتزم به آن باشند؛ ممکن است قوه قضائیه یا قوه مجریه اشکالی به یک 
مقوله داشــته باشند، اما وقتی آن مقوله به قانون تبدیل شده همگان باید با 

آن ملتزم باشند.

رئیس عدلیه گفت: قانونی که وضع شده باید ابلاغ شود و پس از ابلاغ شدن 
هم باید اجرایی شود ولی وحی منزل نیست اگر کم و کاستی دارد نمایندگان 

آن را اصلاح کنند و اگر جایی تفسیر و ابهام دارد مجلس تفسیر کند.
رئیس دســتگاه قضا بیان داشت: ترک فعل به صورت مطلق، جرم نیست، اما 
چنانچه یک ترک فعل موجب تضیع حق به صورت مســتقیم و بدون واسطه 
شود می تواند در زمره جرم تلقی شود در در موارد دیگر ممکن است آن ترک 

فعل در زمره تخلفات باشد.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی اژه ای در پایان نشست مشترک قوه 
قضائیه و مجلس شــورای اسلامی طی ســخنانی در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: به هر میزان که تعامل میان ســه قوه بیشــتر باشد تفاهمات و اشتراک 
نظرات برای حل مسائل مردم و کشور میسرتر خواهد بود. میان قوای قضائیه 
و مقننه در دوره گذشــته مجلس تفاهم نامه ای منعقد شد و سپس نسبت به 
تکمیل آن اهتمام داشــتیم و اعتقاد داریم کــه حول محور این تفاهم نامه و 
سایر راهکار های افزایش تعاملات و تفاهمات می توانیم پیرامون مسائل کشور 

و مردم، با مجلس به یک اشتراک نظر نائل شویم.

جزئیاتهفتمینجلسهرسیدگی
بهپروندهچایدبش

ادامه جلســات رسیدگی به پرونده چای دبش در شــعبه اول دادگاه انقلاب 
اسلامی ویژه رسیدگی به جرایم اخلال گران کلان و عمده در نظام اقتصادی 

به ریاست قاضی پسندیده در دو نوبت صبح و عصر برگزار شد.
به گزارش ایلنا، هفتمین جلسه رسیدگی به پرونده چای دبش در شعبه اول 
دادگاه انقلاب اســلامی ویژه رســیدگی به جرایم اخلال گران کلان و عمده 
در نظام اقتصادی به ریاســت قاضی پسندیده، مستشــاران دادگاه، نماینده 
دادستان، متهمان، وکلای آنها، شکات پرونده، نمایندگان سازمان های نظارتی 
و گزارش دهنده، نمایندگان بانک های شاکی، بانک مرکزی و گمرکات در دو 

نوبت صبح و عصر برگزار شد.
قاضی در ابتدای این جلســه دادگاه اظهار کرد: در جلسه گذشته تعدادی از 
متهمــان به دفاعیات خود پرداختنــد و دادگاه اتهام های آنها را تفهیم کرد. 
متهمان و وکلای آنها به ارائه دفاعیات و مستندات اقدام کردند و دستور این 

جلسه دادگاه ادامه رسیدگی به اتهامات مابقی متهمان است.
وی افزود: بخش عمــده ای از متهمان حقوقی پرونده، علی رغم پیگیری های 
مکرری که از جانب دفتر دادگاه صورت گرفته اســت، هنوز نماینده حقیقی 
برای تبیین اتهام معرفی نکرده اند. شرکت های گروه دبش به عنوان متهمان 
حقوقی پرونده باید نمایندگان خــود را معرفی کنند تا دادگاه آنها را تفهیم 

اتهام کند.
در نوبت صبح این جلســه دادگاه ۳ متهم پرونــده از مدیران بانک صادرات 
در اســتان البرز به دســتور قاضی در جایگاه حاضر شــدند و پس از تفهیم 
اتهامات مندرج در کیفرخواست، به دفاع از خود پرداختند و به سوالات قاضی 
پسندیده پاسخ دادند. سپس وکلای آنها در جایگاه حاضر شدند و مطالبی را 

در دفاع از موکل خود بیان و لایحه ای به دادگاه تقدیم کردند.
قاضی از متهمان سوالاتی در رابطه با میزان تسهیلات ارزی و ریالی پرداخت 

شده به شرکت های گروه دبش و وثایق دریافتی پرسید.
در نوبت عصر جلســه رســیدگی به پرونده دبش، قاضی پســندیده خطاب 
بــه متهم ردیف اول گفت: ۱۲۰ میلیون دلار ماشــین آلاتی که اعلام کردید 
به کشــور وارد کرده  اید در حــال حاضر در کجا قــرار دارد؟ هنوز نتیجه ای 
نگرفته ایم به شــما اخطار می دهم که به این موضوع پاسخ دهید. دادسرا این 
موضوع را پیگیری می کند، کارشناس رسمی دادگستری بیان کرده است که 
تاکنون ماشین آلات موضوع ثبت سفارش ها را پیدا نکرده است. ماشین آلاتی 
که در بازدید مشــاهده کرده اند مســتهلک هســتند و بیش از ۲۰ سال کار 
کرده اند. طبق نظر بازپرس پرونده ماشین آلاتی مبتنی بر این ثبت سفارش ها 

گواهی نشده است.
در ادامه جلســه دادگاه، با دســتور قاضی پســندیده ۳ متهم دیگر پرونده و 

وکلای آنها در جایگاه قرار گرفتند و دفاعیات خود را مطرح کردند.
قاضی پســندیده گفت: هفته گذشته اســتعلامی از بانک های شاکی انجام 
دادیم، ارسال پاسخ به این استعلام با شرایطی که در متن استعلام ذکر شده 
برای دادگاه واجد اهمیت است، بنابراین در ارسال پاسخ تسریع کرده و پاسخ 
جامعی ارسال کنید، زیرا اگر نقصی وجود داشته باشد مجبوریم مجدد پاسخ 

بانک ها را مسترد کنیم تا پاسخ کامل ارسال کنند.
وی افزود: روز گذشــته ۲ نامه به بانک های شــاکی ارسال شد تا مشخصات 
دقیق وثایق دریافتی به همراه کپی شفاف از آنها و وجوه مسدودی در اختیار 

گروه دبش را به دادگاه اعلام کنند.
قاضی پســندیده بیان کرد: اســتعلام دوم راجع به حواله های ارزی به منشأ 
ریالی آنها بود که متن آن نیز نوشــته شــد. در همین راستا سازمان بازرسی 
کل کشــور با همکاری بانک مرکزی و بانک های عامل ۲ موضوع را بررسی و 

حداکثر ظرف یک هفته به دادگاه اعلام نظر و پاسخ دهند.
رئیس دادگاه تاکید کرد: به عنوان اولین موضوع، منشأ تامین ریالی که برای 
حواله های ارزی پرداخت شده اعلام شــود. در کیفرخواست به دو منشأ »از 
محل تســهیلات ریالی که دریافت شــده بود« و »فروش منابع ارزی« اشاره 

شده است.
وی ادامه داد: بانک مرکزی و سازمان بازرسی به عنوان رکن نظارتی بر حسن 
اجرای قانون، در رابطــه با این موضوعات گزارش ارائه دهند: روند تامین ارز 
بابت حواله های ارزی موضوع پرونده به چه نحوی بوده اســت؟ این منابع از 
چه محلی و توسط چه شخصی و کدام یک از صرافی ها پرداخت شده است؟ 
همچنیــن وضعیت فعلی این پرونده ها در بانک عامل به چه صورت اســت؟ 
مابه التفــاوت نرخ ریال با نرخ رســمی ارز، با نرخ بــازار آزاد آن موقع به چه 
میزان بوده و در حال حاضر چه میزان اســت؟ و اینکه بانک ها در صدور این 
حواله تکالیف قانونی که بر عهده داشــتند، رعایت کردند یا خیر؟ همچنین 
درحال حاضر بابت حواله ها چه مقدار وجه مســدودی و چه مقدار وثایق در 
اختیار دارند؟ قاضی پســندیده گفت: این ۲ مورد از موضوعات بسیار مهم در 
پرونده است بنابراین درخواست مکرر و محکم دادگاه این است که ظرف یک 
هفته این پاسخ جمع آوری شــود و منشی دادگاه یادداشت کند که نامه آن 
به بانک ها ارســال شود. قاضی پسندیده در پایان جلسه دادگاه اعلام کرد که 

جلسه بعدی دادگاه در زمان مقرر برگزار خواهد شد.

عدلیه

نامهآیتاللهمحققدامادبهمراجع
تقلیددربارهقانونعفافحجاب

آیت الله مصطفی محقق داماد، رئیس گروه مطالعات اسلامی 
فرهنگســتان علوم ایران، نامه ای در خصوص قانون عفاف و 

حجاب خطاب به مراجع تقلید نوشت.
بنابر گزارش جماران، متن یادداشت آیت الله مصطفی محقق 

داماد بدین شرح است:
محضر مقدس مراجع معزز تقلید شیعه متع الله المسلمین 

بطول بقائهم 
سلام علیکم  

با کمــال ادب و احترام مواردی را به عرضتان می رســاند:۱. 
امروز در کنار رسالت عظیمی که  در راستای حفظ ارزش ها 
و آرمان های مکتب تشــیع و آموزه های اهل بیت عصمت و 
طهارت)ع( به کف با کفایت آن بزرگواران سپرده شده بدون 
شک نظارت بر اجرای این دســتور و آموزه مهم نبوی است 
که: یسروا ولا تعسروا و بشروا ولا تنفروا. بی تردید این رسالت 
بزرگ، در جهانی که کانون های قدرت و فساد در حال دامن 
زدن به اســلام هراسی و نشان دادن چهره ای خشن از آیین 

پیامبر رحمت)ص( هستند بسی حساس تر می شود.
۲. مســتحضرید که اخیراً قانونی در مجلس شورای اسلامی 
با  عنوان لایحه حمایــت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ 
عفاف و حجاب به تصویب رسیده که حسب اطلاع، قوۀ مجریه 
آمادگی اجــرای آن را ندارد و آن را غیرقابل اجرا و بر خلاف 
مصالح عامه می داند. تجربۀ عملی در پیگیری آنچه این قانون 
در پی آن است هم نشان داده است که رعایت شرایط امر به 
معروف و نهی از منکر از جمله عدم توهین به کسانی که امر 
و نهی می شوند و رعایت حرمت و کرامت آنها در عمل ممکن 
نبوده است و بسیار اتفاق افتاده است که نه تنها آبرو و حیثیت 
شخص مورد امر و نهی که خانواده آنها نیز مورد تعرض قرار 

گرفته است. 
۳. نکته مهمی که کاملا مرتبط با رسالت مرجعیت است اینکه 
به نظر این جانب با توجه به آشنایی با مفهوم و معنای قانون و 
تجربۀ نسبتاً طولانی وانس با دانش حقوق، مواد زیادی از این 
قانون نه تنها غیرقابل اجرا که از نظر ثمربخشی در امر مقدس 
عفاف و حجاب درســت، نتیجه عکس خواهــد داد و حتی 
موجب تنفر نسل جوان از آموزه های دینی و ترک ناخواستۀ 

وطن اسلامی توسط برخی از هموطنان عزیز می شود. 
۴. مکرراً از سوی مقامات عالی  کشور در ملاقات با مسئولان 
کشوری تذکر داده شده است که موضوع حجاب باید از  طریق 
فرهنگی پیگیری شــود، نه با چوب و فلک؛ ولی تصویب این 

قانون، خلاف منویات و تذکرات مرجعیت است. 
۵. اینک که این قانون  هنوز ابلاغ نشده و لازم الاجرا نگردیده 
به عنوان یک دانش آموخته حوزه علمیه قم  از شما بزرگواران 
استدعا دارم  در راستای رسالت فرهنگی نهاد مرجعیت برای 
حل این معضل اجتماعی که عدم توجه به آن ممکن اســت 
موجب خسارت به دین و آیین و نظام و کشور عزیزمان شود 
عنایت ویژه فرموده تا مساله از طرق پیش بینی شده در قانون 
اساســی جمهوری اسلامی ایران به نحو شایسته حل وفصل 

گردد. 
سید مصطفی محقق داماد 
۱۴۰۳/۹/۱۱

هشدارسکینهساداتپاددربارهاجرای
قانونعفافوحجاب

سکینه ســادات پاد مســئول پیگیری حقوق و آزادی های 
اجتماعی ریاســت جمهوری گفت: در رابطه با قانون عفاف 
و حجاب متخصصان گروه های مختلف اعم از جامعه شناس، 
حقوقدان، روانشــناس و حتی برخی علما و افرادی که فقه 
را هم خوب می فهمند، مخالفت هایی داشــته اند. ســکینه 
پاد مســئول پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی ریاست 
جمهــوری درباره قانون عفاف و حجاب گفت: حقیقتا وقتی 
آقای قالیبــاف درباره زمان ابلاغ این قانون اظهارنظر کردند، 
احســاس کردم که با ابلاغ این قانون بــا این عجله به نظر 
می رســد که اقتضائات واقعی جامعه در نظر گرفته نشــده 
است. مسئول پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی ریاست 
جمهــوری تصریح کرد: در رابطه بــا این قانون متخصصان 
گروه های مختلف اعم از جامعه شناس، حقوقدان، روانشناس 
و حتی برخی علما و افرادی که فقه را هم خوب می فهمند، 
مخالفت هایی داشــته اند. پاد با اشاره به لایحه تامین امنیت 
تصریح کرد: درخصوص لایحــه امنیت هم، الان باید هیات 
رئیســه نظر بدهد و اینکه هیچ کاری در خصوص آن انجام 
نمی دهند، تخلف اســت. این هم قانون است و باید مجموع 
قوانین را ببینیم اینکه نؤمِن ببِعض و نکفِر ببِعض باشــیم، 
سنگ بنای غلطی است و ما کل نظام قانونی مان را زیر سوال 
خواهیم برد. وی با بیان اینکه شرایط اجرای قانون باید فراهم 
شود، ادامه داد: ما می دانیم این قانون در شرایطی نوشته شد 
که به هر حال به لحاظ ســرمایه اجتماعی ما مقداری تنزل 
داشتیم مخصوصا بعد از حوادث ۱۴۰۱ با این موضوع مواجه 
بودیم. پاد ادامه داد: ما مسائل مهم تری در اجتماع داریم که 
خودشان به طور طبیعی گسست ایجاد می کنند و انسجام به 
هم زن است. وی گفت: به مفاد این قانون در زمانی که لایحه 
هم بود ایراداتی گرفته شــد که من هم چندین مصاحبه در 
این زمینه داشتم و در آن زمان اعلام کردیم که برخی از مواد 
آن خلاف قانون و شــرع اســت اما الان هم ما چیزی درباره 
آن نمی گوییم چراکه به هر حال از فیلتر شورای نگهبان هم 
گذشته است. به هر حال مواردی در این قانون است که وارد 

حریم خصوصی مردم می شود.

واکنششهیندختمولاوردی
بهقانونحجابوعفاف

شــهیندخت مولاوردی، فعال سیاسی اصلاح طلب، با انتشار 
یادداشتی در شبکه اجتماعی ایکس در واکنش به خبر ابلاغ 
قانون عفاف و حجاب جهت اجرا، نوشت:»۳۶ ماده از ۷۳ ماده 
به جرائم و تخلفات اختصاص دارد! کاش ذره ای از حساسیت، 
دلواپسی و  پایداری برای جرم انگاری و مجرم پنداری همنوعان 
را در برابر حفظ کرامت و  تامین امنیت زنان و دختران بی پناه 
به خرج می دادید!  در میانه جنگ و آتش افروزی در منطقه، 
با این شتاب و پای فشاری بر نارضایتی تراشی، اعتمادسوزی 
و هزینه ســازی، متوجهید در حال ربودن گوی ســبقت از 
چه تفکراتی هســتید و با چه کسانی مقایسه می شوید؟! کی 
رضایت می دهید نوبت به وفاق دولت ملت و موسم توافقات 

برد برد فرابرسد؟«

کنایهمهاجریبه3وزیردولت
محمد مهاجری در توئیتی با هشتگ دولت چهاردهم و وفاق 
از ســه وزیر کابینه پرسید این روزه به وقت افطار نمی رسد؟ 
محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در مطلبی در صفحه 
شــخصی خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »دولت  
چهاردهم وزیر نیرو و وزیر صمت و وزیر نفت ندارد که درباره 
ســوالات و ابهامات مربوط به برق و خــودرو و بنزین حرف 
بزنند؟این سه وزیرمحترم همه سه ماه گذشته را در حال روزه 

 وفاق  به سر می برند؟! این روزه به وقت افطار نمی رسد؟«

ویژه

سوشیال

یک فعال سیاســی اصلاح طلب با بیان 
اینکه رئیس جمهور با رای مردم سرکار 
آمده و باید تعهدات و باور خود در برابر 
مردم را اجرایی کند، گفت: مطمئنم که 
راه های حقوقی قابل دســترس وجود 
دارد و شــاید ما قبلا چنین مواردی را 
تجربه نکرده باشیم اما این راه ها وجود 
دارد و رئیس جمهور و تیم شان و سایر 
حقوقدانان می توانند ایــن راه را پیدا 

کنند. 
زهــرا نژادبهرام فعال سیاســی اصلاح طلب 
در گفت وگو با ایلنــا، درباره اظهارات معاون 
ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور 
که اعلام کرده است دولت برای اصلاح قانون 
عفــاف و حجاب اقدام خواهــد کرد، گفت: 
رئیس جمهــور رای خــود را از مردم گرفته 
است و بنابراین آنچه که برای او اولویت دارد 
این اســت که بتواند تعهدات خود و باورش 
نسبت به حقوق مردم را اجرایی کند و در این 
موضوع شکی نیست. اما رئیس جمهور برای 
اینکه در کنار مردم قرار بگیرد باید راهکاری 

برای حل مشکلات مردم پیدا کند.
حقوقدانان به کمک رئیس جمهور بیایند

وی ادامه داد: من فکر می کنم رئیس جمهور 
ظرفیت های حقوقی زیادی دارد که می تواند 
از ایــن ظرفیت های حقوقی اســتفاده کند 
همچنین دولت حقوقدانان بسیار برجسته ای 

دارد، هــم حقوقدانان قانون اساســی و هم 
حقوقدانانی که در عرصه های عمومی فعالیت 
می کننــد ظرفیت های زیــادی را می توانند 
برای ایشان ایجاد کنند تا بتوانند با استفاده 
از این ظرفیت ها مسائل را با نهادهای مختلف 

برطرف کند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح کرد: 
این قابلیت نیز در متــون حقوقی ما وجود 
دارد ما یک سری اصول حقوقی داریم که در 
واقع اصول پایه است و رئیس جمهور می تواند 
از ظرفیت های اصول پایه اســتفاده کند. ما 
همه چیز را نباید در قالب سیاسی در بیاوریم 
ما مشابه این اتفاقات را در حقوق بین الملل 
زیاد تجربه کرده ایــم. لذا فکر می کنم امروز 
حقوقدانان باید به کمک آقای رئیس جمهور 
بیایند و راهکارهای پیشنهادی شان را برای 

حل این مشکل بیان کنند.
نژادبهرام خاطرنشــان کــرد: رئیس جمهور 
وظیفه اش این اســت که بتواند راه پیدا کند 
و راه بســازد، نه اینکه در برابر مسدود کردن 
راه تسلیم شود و یا بخواهد فرصت های تعامل 
را با شکست روبرو کند. رئیس جمهور کارش 
ساختن راه است اصلا وظیفه رئیس جمهور 
همین اســت تفاوت ما بــا رئیس جمهور در 
همیــن موارد اســت. رئیس جمهــوری که 
توانســته بخشی از آرای عمومی را به سمت 
خــود جلب کند، این ظرفیت را نیز دارد که 

از این امکانات استفاده کند. من مطمئنم که 
راه های حقوقی قابل دســترس وجود دارد و 
شاید ما قبلا چنین مواردی را تجربه نکرده 
باشیم اما این راه ها وجود دارد و رئیس جمهور 
و تیم شان و سایر حقوقدانان می توانند این راه 
را پیدا کنند. در واقع این قدرت را قانون گذار 
در قانون اساسی به رئیس جمهور داده است.
وی در بخــش دیگــری از صحبت هایش با 
طرح این پرســش که چه شد مجلس بعد از 
گذشــت ۱۰۵ روز از شروع دولت به یکباره 
مفاهیم وفاق را از بین برد، گفت: چیزی که 
رئیس جمهور به دنبــال آن بود، این بود که 
بتواند با یک همگرایی مشــترک بین همه 
جناح های سیاســی حل مســئله کند. چه 
اتفاقی افتاده که مجلس از آن سمت حرکت 
کرده و سرناســازگاری و سرعدم وفاق دارد؟ 
من فکر می کنم توجه به این مسئله مهم تر 
اســت، چراکه به نظر می رســد تلاشی که 
رئیس جمهــور برای ایجاد وفاق انجام داد در 
کوتاه مدت پاسخ داد و نتوانست در بلند مدت 
مسیر ۴ ساله دولت را هموار کند. با توجه به 
اینکه مشکلات زیادی در کشور وجود دارد و 
مسائل جدی و موضوعات سیاست خارجی و 
منطقه ای وجود دارد چرا یکباره نمایندگان 
مجلس ســاز ناکوک با دولت می زنند و چرا 
تمایلی به حل مسائل کشور ندارند؟ به رغم 
اینکه رئیس جمهور ظرفیت های زیادی را از 

دولت و استانداران در اختیار آن ها قرار داده 
است چرا به یکباره رئیس مجلس ساز ناکوک 
با دولت می زند؟ شــاید انتظار داشــتند که 
تمامی دولت در اختیار آن ها باشد، به نظرم 
در چنین حالتی انتصاب های رئیس جمهور از 
میان جریان های همسو با آنها کار عبثی بود.
پاســخ این همه گشاده دستی رئیس جمهور 

این است؟
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: 
دوستانی که سر ناسازگاری گذاشته اند باید با 
خودشــان دو دوتا چهارتا کنند و بیندیشند 
کــه کدام دولــت به این صورت بخشــی از 
ظرفیــت هیات دولت را در اختیار آن ها قرار 
داده است؟ آیا پاسخ این همه گشاده دستی 
رئیس جمهور این است؟ شاید انتظار داشتند 
که همه سازمان ها و استانداران و معاونان شان 

از جناح رقیب باشد! 
نژادبهرام گفــت: در چنین شــرایطی عدم 
شرکت بیش از ۵۱ درصد مردم در انتخابات 
و اثر آن روی کشور و مسائل مبتلابه جدی 
که گریبان گیر اقتصاد کشــور است، موضوع 
ناترازی ها و مســائل مهــم منطقه ای که در 
حال حاضر وجــود دارد، به کنار گذاشــته 
می شــود و باید به دعواهای داخلی بپردازیم 
و نتیجــه این اتفاق هم این اســت که هیچ 
کدام از این مسائل حل نمی شود و شکاف ها 
بیشتر می شود و فشارها بیشتر می شود و ما 

همچنان به دنبال سهم گیری هستیم.
وی ادامه داد: اینکــه بخواهند زیاده خواهی 
کنند به نفع کشــور نیســت و طبیعتا رای 
دهندگان به آقای رئیس جمهور هم پذیرای 
این همه واگــذاری نخواهند بود. اما در کنار 
همه این مســائل فرامــوش نکنیم که الان 
در چه شــرایطی هســتیم. به واقع دوستان 
ما در مجلــس نمی دانند کــه طرح چنین 
صحبت هایــی به جز اینکه هزینه زا اســت، 
اتفاق دیگری را برای کشــور تولید نمی کند. 
الان مسئله اصلی کشور ما این است که چرا 
فرزندان آقای ظریف تابعیت کشور دیگری را 
دارند. آیا مسئله کشور تا به این اندازه تقلیل 

پیدا کرده است؟
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: اگر آقای 
رئیس جمهــور صلاح ندیــده قانون مصوب 
عفــاف و حجــاب را به دلایــل متعددی با 
هماهنگی مســئولان و بخش های مرتبط با 
آن ابــلاغ کند در واقع برای این نیســت که 
توانایی یا قدرت تشخیص نداشته اند، در واقع 
رئیس جمهور صلاح کشور را سنجیده است. 

به گزارش ایســنا، متــن کامل مقاله 
محمدجواد ظریف که در نشریه »فارن 

افرز« منتشر شده ، به شرح زیر است: 
»در 9 مرداد ۱۴۰۳ ، مســعود پزشــکیان 
به عنوان رئیس جمهور جدید ایران ســوگند 
یاد کرد. تنها چند ساعت پس از این مراسم، 
اسماعیل هنیه، نخست وزیر پیشین تشکیلات 
خودگردان و رئیس دفتر سیاســی حماس، 
توســط اسرائیل در یک مهمانسرا نزدیک به 
مجموعه ریاســت جمهوری ترور شد. هنیه 
برای شــرکت در مراسم تحلیف دعوت شده 
بود و کشته شدن او در خاک ایران سایه ای 
بر این مراســم افکند. این موضوع همچنین 
چالش هایی را که پزشکیان در پیشبرد برنامه 
سیاست خارجی اش با آن مواجه خواهد شد، 

نشان داد.
اما پزشکیان به خوبی می تواند با دشواری های 
پیش رو در ســال های آینــده مقابله کند. 
پزشــکیان به این نکته اذعان دارد که جهان 
در حال گذار به عصر پســا قطبی است که 
در آن کنشــگران جهانی می توانند همزمان 
در زمینه هــای مختلف همــکاری و رقابت 
کنند. او یک سیاست خارجی انعطاف پذیر را 
اتخاذ کرده و به گفتگوهای ســازنده و روابط 
دیپلماتیک اولویت داده و از الگوهای قدیمی 
فاصله گرفته اســت. دیدگاه او برای امنیت 
ایران یکپارچه اســت و شــامل قابلیت های 
دفاعی سنتی و توسعه امنیت انسانی از طریق 
بهبود در بخش هــای اقتصادی، اجتماعی و 

محیط زیستی می باشد.
پزشــکیان به ثبات و توســعه اقتصادی در 
خاورمیانه علاقه مند اســت. او می خواهد با 
کشــورهای عرب همســایه همکاری کند و 
روابط با همپیمانان ایران را تقویت نماید. اما 
او همچنین تمایل دارد تا به طور ســازنده با 
غرب در تعامل باشد. دولت او برای مدیریت 
تنش هــا با ایــالات متحده، که بــه تازگی 
رئیس جمهــور جدیدی نیــز انتخاب کرده، 
آماده اســت. پزشکیان آماده است مذاکراتی 
از جایگاه برابر درباره توافق هسته ای و شاید 

موارد بیشتری انجام گیرد.
با این حــال، همانطور که پزشــکیان بیان 
کرده، ایران به خواسته های غیرمعقول تسلیم 
نخواهد شــد. این کشور همیشــه در برابر 
تهاجمات اســرائیل ایستاده و از محافظت از 

منافع ملی اش چشم پوشی نخواهد کرد.
سیاست محلی است

این یک لحظه تاریخی برای ثبات اســت که 
جهان نباید آن را از دست بدهد. تهران قطعاً 
این کار را نخواهد کــرد. پس از بیش از دو 
قرن آسیب پذیری، ایران تحت رهبری مقام 
معظــم رهبری نهایتاً ثابت کرده اســت که 
می تواند در برابــر هرگونه تهاجم خارجی از 
خود دفاع کند. برای ارتقاء این دســتاورد به 
ســطحی بالاتر، ایران، تحت مدیریت جدید 
خود، قصد دارد روابط خود را با کشــورهای 
همسایه بهبود بخشــد تا به ایجاد یک نظم 
منطقه ای که ثبات، ثروت و امنیت را فراهم 
کند، کمــک کند. منطقه ما مدت هاســت 

که دچــار مداخله های خارجــی، جنگ ها، 
اختلافــات مذهبی، تروریســم، قاچاق مواد 
مخدر، کمبــود آب، بحــران پناهندگان و 
تخریب محیط زیست بوده است. برای مقابله 
بــا این چالش ها، ما تــلاش خواهیم کرد تا 
به ســمت ادغام اقتصادی، امنیــت انرژی، 
آزادی ناوبری، حفاظت از محیط زیســت و 

گفت وگوی بین ادیان پیش برویم.
در نهایت، این تلاش ها می تواند به یک توافق 
جدید منطقه ای منجر شــود که وابســتگی 
خلیج فارس به قدرت های خارجی را کاهش 
دهد و ذینفعان را تشــویق کند تا با استفاده 
از سازوکارهای حل اختلاف به حل اختلافات 

بپردازند. 
برای این منظور، کشورهای منطقه می توانند 
به دنبال معاهدات، ایجــاد نهادها، تصویب 
سیاست ها و گذراندن اقدامات قانونی باشند. 
ایــران و همســایگانش می توانند با تقلید از 
فرایند هلســینکی، که به تاسیس سازمان 
امنیت و همکاری در اروپا منجر شــد، آغاز 
کنند. آن ها می توانند از مأموریتی که شورای 
امنیت ملل متحد در سال ۱۳۶۶ به دبیرکل 
ملل متحــد در قطعنامه ۵98 داده اســت، 
استفاده کنند. این قطعنامه که جنگ ایران و 
عراق را پایان داد، از دبیرکل خواسته بود تا با 
ایران، عراق و سایر کشورهای منطقه مشاوره 
کند تا اقداماتی را برای تقویت امنیت و ثبات 
در خلیج فارس بررسی کند. دولت پزشکیان 
بر این باور است که این بند می تواند به عنوان 
مبنای قانونی برای مذاکرات جامع منطقه ای 

مورد استفاده قرار گیرد.
البتــه، موانعــی وجــود دارد که ایــران و 
همســایگانش باید بــر آنها غلبــه کنند تا 
یک نظم منطقــه ای صلح آمیز و یکپارچه را 
ترویج دهند. برخی اختلافات با همسایگان 
ریشــه های عمیق تری دارند که تحت تأثیر 
تفسیرهای مختلف از تاریخ شکل گرفته اند. 
اختلافات دیگر ناشــی از تصورات نادرست 
هستند که عمدتاً ناشی از ارتباطات ضعیف یا 
ناکافی می باشند.  برخی دیگر نیز انگاره های 
سیاسی هستند که توسط نیروهای خارجی 
به وجود آمده اند، مانند ادعاهایی که در مورد 
ماهیت و هدف برنامه هسته ای ایران مطرح 
می شــود. اما خلیج فارس باید به جلو برود. 
دیدگاه ایران با منافع کشــورهای عربی نیز 
هم راستا اســت، زیرا همه آنها نیز به دنبال 
یک منطقه پایدارتر و مرفه تر برای نسل های 
آینده هســتند. بنابراین، ایران و جهان عرب 
باید بتوانند از طریق اختلافات خود همکاری 
کننــد. حمایت ایران از مقاومت فلســطین 
می تواند به راه اندازی چنین همکاری کمک 
کند. بــه هر حال، جهان عرب در حمایت از 
بازگرداندن حقوق مردم فلســطین با ایران 

متحد است.
شروع دوباره

پس از بیــش از ۲۰ ســال محدودیت های 
اقتصادی، ایالات متحده و هم پیمانان غربی 
آن باید بپذیرند که ایران به فشــار تســلیم 
نمی شــود. اقدامات فزاینــده آنها همواره به 

خودشان آسیب زده اســت. در اوج آخرین 
کارزار فشــاری ایالات متحــده و فقط چند 
روز پس از ترور دانشــمند هسته ای پیشرو 
ایران، محســن فخــری زاده- مجلس ایران 
قانونی را تصویب کرد که به دولت دســتور 
داد تا برنامه هسته ای خود را به سرعت جلو 
ببــرد و نظارت بین المللــی را کاهش دهد. 
تعداد ســانتریفیوژهای ایران از سال ۱۳9۷ 
زمانــی کــه رئیس جمهور ایــالات متحده، 
دونالد ترامپ، از توافق هســته ای خارج شد 
به شــدت افزایش یافته و سطح غنی سازی 
از ۳.۵ درصــد به بالای ۶۰ درصد رســیده 
اســت. تصور اینکه هیچ یک از این موارد رخ 
داده باشــد اگر غرب رویکرد همکاری را رها 
نمی کرد، دشوار است. در این زمینه، ترامپ 
که در ژانویه دوباره به مقام ریاست جمهوری 
باز می گردد و شرکای واشنگتن در اروپا، تنها 
باید خود را برای پیشرفت مستمر هسته ای 

ایران سرزنش کنند.
به جای افزایش فشــار بر ایــران، غرب باید 
به دنبال راه حل های مثبت و ســودآور باشد. 
توافق هسته ای نمونه ای منحصربه فرد است 
و غرب باید به احیــای آن بپردازد. اما برای 
این کار، باید اقدامات مشخص و عملی شامل 
اقدامات سیاسی، قانونی و سرمایه گذاری های 
مشــترک ســودآور انجام دهد تا اطمینان 
حاصل کند که همان طور که وعده داده شده 
اســت ایران می تواند به طور اقتصادی از این 
توافق بهره برداری کند. اگر ترامپ تصمیم به 
انجام چنین اقداماتی بگیرد، ایران آماده است 
تا گفت وگویی داشته باشد که به نفع تهران 

و واشنگتن باشد.
در مقیاس وســیع تر، سیاست گذاران غربی 
باید بپذیرند که راهبردهایی که هدفشــان 
تقابــل ایران و کشــورهای عربی با یکدیگر 
از طریــق حمایت از ابتکاراتی مانند آنچه به 
اصطلاح توافقنامه های ابراهیم نامیده می شود 
)که روابط میان کشــورهای عربی مختلف و 
اســرائیل را عادی کرد( بوده، در گذشــته 
نــاکام مانده و در آینده نیــز موفق نخواهد 
شــد. غرب نیاز به رویکردی سازنده تر دارد 
رویکردی که به اعتماد به نفس به دست آمده 
ایران احترام بگذارد، ایران را به عنوان بخشی 
جدایی ناپذیر از ثبات منطقه ای بپذیرد و به 
دنبال راه حل های مشترک برای چالش های 
باشد. چنین چالش های مشترکی  مشترک 

می تواند تهران و واشنگتن را ترغیب کند تا 
به مدیریت تعارض و نه تصعید آن بپردازند. 
تمام کشورها، شامل ایران و ایالات متحده، 
منافــع مشــترکی در رفع علل ریشــه ای 

بی ثباتی در منطقه  دارند.
بــه عبارت دیگر تمام کشــورها در پایان به 
اشغال اسرائیل مسئولند. آنها باید درک کنند 
که مقاومت تا زمانی که اشــغال ادامه یابد، 
ادامه خواهد داشت. اســرائیل ممکن است 
فکر کند می تواند به طور دائم بر فلسطینی ها 
پیروز شود، اما نمی تواند؛ مردمی که چیزی 
بــرای از دســت دادن ندارنــد، نمی توانند 
شکست بخورند. سازمان هایی مانند حزب الله 
و حماس، جنبش های آزادی بخشی هستند  
که در پاســخ به اشغال به وجود آمده اند و تا 
زمانی که شرایط کنونی پایدار باشد به عبارت 
دیگر، تــا زمانی که حق تعیین سرنوشــت 
فلسطینی ها به رسمیت شــناخته نشود به 
ایفای نقــش مهم خود ادامــه خواهند داد. 
می توان مراحل میانی را هم در نظر گرفت، 
از جمله آتش بس های فوری در لبنان و غزه. 
ایران می تواند به ایفای نقش ســازنده اش در 
پایان دادن بــه وضعیت فجیع فعلی در غزه 
ادامه دهد و با جامعــه بین المللی همکاری 
کند تا به یک راه حــل پایدار و دموکراتیک 
برای ایــن درگیری بپردازد. ایران هر راه حل 
قابل قبولی برای فلسطینی ها را می پذیرد، 
اما دولت ما معتقد اســت که بهترین راه حل 
برای خروج از این بحران صد ساله ، برگزاری 
یــک همه پرســی اســت کــه در آن همه 
کســانی که بین رود اردن و دریای مدیترانه 
مســلمانان، مســیحیان و یهودیان زندگی 
می کنند و فلسطینی هایی که در سده بیستم 
به دیاســپورا رانده شدند )همراه با نسل های 
بعدی شــان( قادر به تعیین یک سیســتم 
حکومتی معقول باشــند. این در راســتای 
قوانین بین المللی است و بر موفقیت آفریقای 
جنوبــی، که نظــام آپارتاید بــه یک دولت 
دموکراتیک موفق تبدیل شد، بنا شده است. 
تعاملات سازنده با ایران و تعهد به دیپلماسی 
چندجانبه می تواند به ایجاد چارچوبی برای 
امنیت و ثبات جهانی در خلیج فارس کمک 
کند. این می تواند به کاهش تنش ها و فراهم 
آوردن رفاه و توســعه پایدار در طولانی مدت 
یاری رساند. این تغییر برای غلبه بر تضادهای 

ریشه دار حیاتی است. 
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